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PROTOKÓŁ  Nr XV/2012 
XV sesji Rady Gminy Ryjewo z dnia 28 marca 2012 roku. 

 
Sesja odbyła się w Gminnym Ośrodku Kultury w Ryjewie. 
Sesję rozpoczęto o godzinie 15 oo – zakończono o godzinie 16 50    
XV sesję Rady Gminy otworzył i przewodniczył jej Pan Kazimierz Zima- Przewodniczący 
Rady Gminy. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 1 do protokołu. 
Lista obecności sołtysów stanowi załącznik Nr 2 do protokołu. 
Lista obecności  zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do protokołu. 
Przewodniczący  Rady Gminy stwierdził prawomocność obrad XV sesji. Na stan  15 radnych 
w sesji uczestniczy 13  radnych. 

Nieobecny: radny Marek Górecki 
                   radny Jerzy Luty - obecny do czasu omawiana tematyki z pkt. 4.   
 
W sesji ponadto uczestniczyli: 
 
1. Pan Józef Gutowski                    - Wójt Gminy 
2. Pan Sławomir Słupczyński         - Z-ca Wójta Gminy      
3. Pani Małgorzata Kubic               - Sekretarz Gminy 
4. Pani  Małgorzata Zdunek            - Skarbnik Gminy 
5. Pani Dorota Czerkies                  - Inspektor ds. obsługi Rady Gminy 
6. Pan Roman Król                         - Kierownik ZB Pomezania  
7. Pan Adam Mączyński                 - Kierownik GOPS w Ryjewie 
8. Pan Roman Zbróg                       - Dyrektor Gminnego Ośrodka kultury w Ryjewie 
9. Pani Małgorzata Sejka                - Dyrektor Szkoły Podstawowej w Straszewie 

10. Pani Krystyna Łapacz                 - Radna Rady Powiatu Kwidzyńskiego 
11. Pan Janusz Ertman                      - Kierownik Posterunku Policji w Ryjewie 
12. Pani Danuta Kosewska               - Prezes PLGD 
13. Pan Mirosław Plakwicz              - Kierownika biura PLGD 
14. Mieszkańcy Gminy Ryjewo 

 

Ad.2  Ustalenie i zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował radnych, iż otrzymali wraz z zaproszeniami 
porządek obrad w związku z powyższym Przewodniczący Rady zapytał czy radni mają jakieś 
uwagi do przesłanego porządku. W związku z brakiem uwag przystąpiono do głosowania. W 
głosowaniu jednogłośnie (za-14, przeciw -0, wstrzymało się -0) Rada Gminy przyjęła 
porządek obrad w brzmieniu: 
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności sesji.   
2. Ustalenie i przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej XIV  Sesji Rady Gminy Ryjewo. 
4. Informacja z działalności Powiślańskiej Lokalnej Grupy Działania.  
5. Informacja z przeprowadzonych dnia 14 marca 2012 r. konsultacji w Sołectwie Benowo.  
6. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w treści uchwały Nr I/4/10 Rady Gminy 

Ryjewo z dnia 30 listopada 2010  r. w sprawie ustalenia składów osobowych stałych 
komisji Rady Gminy Ryjewo.  
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7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia gminnego programu aktywności lokalnej na lata 
2012-2013.  

8. Podjęcie uchwały w sprawie „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Ryjewo na 2012 rok”.  

9. Podjęcie uchwały w sprawie zamiany przez Gminę Ryjewo nieruchomości gruntowych 
stanowiących działki ewidencyjne oznaczone nr 288/1, 288/2, 288/3 na działki o numerze 
288/4, 288/5 położonych w Ryjewie.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmiany treści uchwały Nr XI/70/11 Rady Gminy 
Ryjewo z dnia 26 października 2011 r. w sprawie wysokości stawek podatku od 
nieruchomości oraz wprowadzenia zwolnień w tym podatku.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XIII/84/11 Rady Gminy Ryjewo z dnia 
27 grudnia 2011 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2012.  

12. Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami.  
13. Interpelacje i zapytania radnych. 
14. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
15. Wolne wnioski i informacje. 
16. Zakończenie obrad. 

 

Ad. 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej XIV  Sesji Rady Gminy Ryjewo. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Pan Kazimierz Zima poinformował, że protokół z XIV sesji z 
dnia 29 lutego 2012 r. wyłożony był  do wglądu w Urzędzie Gminy w Ryjewie oraz 
opublikowany w BIP. Przewodniczący Rady zapytał czy są uwagi do protokołu. Wobec braku 
uwag przystąpiono do głosowania.  Rada Gminy przyjęła jednogłośnie protokół  z  XIV  sesji 
Rady Gminy z dnia 29 lutego 2012 roku. 
 
Ad.4. Informacja z działalności Powiślańskiej Lokalnej Grupy Działania.  

Informacje o działalności PLGD przedstawiła Prezes PLGD Pani Danuta Kosewska oraz Pan 
Mirosław Plakwicz Kierownik biura.  
 
Pani Danuta Kosewska:  Stowarzyszenie Powiślańska Lokalna Grupa Działania jest lokalną 
inicjatywą partnerską przedstawicieli sektora publicznego, prywatnego oraz organizacji 
pozarządowych. Obszarem działania PLGD jest obszar powiatu kwidzyńskiego. W skład 
Powiślańskiej Lokalnej Grupy Działania weszły osoby od lat związane z rozwojem obszarów 
wiejskich ziemi kwidzyńskiej, wyróżniające się aktywnością w gminach, z których pochodzą. 
Instytucje delegujące to podmioty, które mają duży wpływ na kształtowanie życia 
społeczności lokalnych i dysponujące znaczącym potencjałem wiedzy, środków materialnych 
i zasobów ludzkich. Na ich wspólne doświadczenie składa się realizacja wielu projektów 
finansowanych ze środków Unii Europejskiej i innych, służących rozwojowi obszarów 
wiejskich powiatu kwidzyńskiego. Wnioski składane do PLGD aplikować można do czterech 
różnych grup projektów do których zalicza się: małe projekty, odnowa i rozwój wsi, 
tworzenie i rozwój mikroprzedsiębiorstw oraz różnicowanie w kierunku działalności 
nierolniczej.   
 
Pan Mirosław Plakwicz: Od 2009 roku wysokość przyznanego dofinansowania na działania 
wykonywane w Gminie Ryjewo wyniosła 363.729,30 zł. Na kwotę tą składają się rozpatrzone 
wnioski zarówno mieszkańców z Gminy Ryjewo, Fundacji Powiślańskiej oraz złożone przez 
Wójta Gminy Ryjewo. W ramach tych środków wykonano min. modernizację boiska 
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sportowego w miejscowości Straszewo, wykonanie ławek i sceny dla potrzeb społeczności 
wiejskiej w Trzcianie a także zakupiono kajaki  dla mieszkańców Gminy Ryjewo. Padła 
ostatnio taka wypowiedź, że Gmina nie musi być członkiem żeby dostać dofinansowanie. Tak 
naprawdę się nie opłaca nie być członkiem, bo członkostwo daje większe możliwości 
uzyskania dofinansowania.  Gmina Ryjewo od roku 2008 od kiedy jest członkiem PLGD do 
dnia dzisiejszego wpłaciła składkę członkowską na kwotę 7.471,45 zł a  środki przyznane na 
realizację wniosków w gminie Ryjewo obejmujące również wnioski osób prywatnych 
wyniósł kwotę 363.729,30 zł. Należy pamiętać że składane wnioski są inicjatywą oddolną i 
od osób je składających zależy czego będą dotyczyć i nie jest tak, że jest to komukolwiek 
narzucane.  
 
Radny Jerzy Paradowski: Czy osoba składająca wniosek może liczyć na pomoc formalną? 
 
Pan Mirosław Plakwicz: Oczywiście, po to jesteśmy w biurze na ul. Braterstwa Narodów, 
żeby pomagać beneficjentom. My tych wniosków za nikogo nie napiszemy ale pomożemy 
jeśli tylko będziemy wiedzieć co dana osoba chce zrobić i za jakie środki.  
 
Mieszkaniec Gminy Ryjewo: Czemu ma służyć zakupienie kajaków dla Gminy Ryjewo?  
 
Pan Sławomir Słupczyński: Wniosek złożony został dwa lata temu przez Gminę Ryjewo. w 
zeszłym tygodniu otrzymaliśmy dziewięć kajaków i jedno kanu. Kajaki te będą udostępnianie 
w Gminnym Ośrodku Kultury mieszkańcom naszej Gminy za darmo. Jedyny obowiązek jaki 
nałożony został na Gminy w ramach tego projektu to konieczność uprzątnięcia na wiosnę i 
jesień rzeki Liwy.    
 
Przewodniczący Rady: Myślę, że jest to bardzo dobra inicjatywa bo jest wiele osób, które 
chętnie korzystają z tego typu rekreacji. Do tej pory musieliśmy wypożyczać kajaki z 
zewnątrz co generowało koszty. 
 
Pan Roman Zbróg: Proszę Państwa do tej pory wypożyczaliśmy kajaki z Brachlewa, 
Orkusza oraz z innych miejscowości spoza terenu Gminy Ryjewo. Koszty były duże, gdyż nie 
tylko płaciliśmy za samo wypożyczenie tych kajaków, ale również za ich transport. Teraz 
mając swoje kajaki nie musimy ponosić żadnych kosztów. Dodatkowo mamy specjalną 
przyczepkę do ich przewożenia, więc z tym też nie powinno być problemu. Na terenie gminy 
Ryjewo często organizowane są przez GOK spływy kajakowe zarówno rzeką Liwą jak i 
Nogatem do Malborka. Raz w roku zdarzają się dwu dniowe spływy rzeką Brdą i zawsze jest 
wielu chętnych. Teraz mieszkańcy będą mogli sami organizować sobie spływy w dowolnym 
dla nich terminie.  
 
Pani Danuta Kosewska: Dziękujemy bardzo za zaproszenie jednocześnie zachęcamy do 
korzystania z możliwości jakie oferuje PLGD. Nabory wniosków rozpoczną się od 7 maja i 
trwać będzie przez okres dwóch tygodni. Wnioski można składać w siedzibie PLG w 
Kwidzynie przy ul. Braterstwa Narodów. Zachęcamy również  Koła Gospodyń Wiejskich do 
składania wniosków bo naprawdę warto.  
 
Pan Mirosław Plakwicz: Zapraszamy do składania ofert na organizację i obsługę 
poczęstunku podczas „Festynu wielkanocnego dla mieszkańców LGD”. Festyn wielkanocny 
odbędzie się  dnia 20.04.2012 r. w godzinach 13.30 – 18.00.  Przygotowany poczęstunek 
powinien składać się z tradycyjnych dań wielkanocnych pochodzących z naszego terenu.   
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Przewodniczący Rady: Cieszy bardzo fakt, z uwagi na problemy parkingowe na terenie 
Ryjewa, że również w tym roku realizowany będzie projekt dot. budowy parkingu przy ul. 
Grunwaldzkiej finansowany w kwocie 147.347,00 zł. Również przychylam się do postulatu i 
zachęcam mieszkańców do korzystania z działań Powiślańskiej Lokalnej Grupie Działania.  

Ad.5. Informacja z przeprowadzonych dnia 14 marca 2012 r. konsultacji w Sołectwie 
Benowo.  
 
Informację odczytał Pan Sławomir Słupczyński. Informacja ta stanowi załącznik Nr 4 do 
protokołu.  

Pan Sławomir Słupczyński: Protokół przeprowadzonych w dniu 14 marca 2012 r. 
konsultacji z mieszkańcami Sołectwa Benowo  w przedmiocie przekazania na podstawie 
umowy darowizny budynku po byłej Szkole Podstawowej w Benowie Stowarzyszeniu „EKO-
INICJATYWA” ul. Miłosna 1 w Kwidzynie. W dniu 14 marca 2012 r. komisja w składzie: 
Przewodniczący – Sławomir Słupczyński, Członek - Jan Koczara,  Członek - Jerzy Luty, 
przeprowadziła konsultacje z mieszkańcami Sołectwa Benowo. Konsultacje polegały na 
zasięgnięciu opinii wśród mieszkańców poprzez udzielenie odpowiedzi na pytanie: Czy jesteś 
za przekazaniem na podstawie umowy darowizny budynku po byłej Szkole Podstawowej w 
Benowie Stowarzyszeniu „EKO-INICJATYWA” ul. Miłosna 1 w Kwidzynie? Osoby 
uprawnione do udziału w konsultacjach miały wyrazić swoją opinię poprzez postawienie 
znaku „X" na formularzu konsultacyjnym w odpowiedniej kratce przy rubryce „ZA ",             
„ PRZECIW ",  „WSTRZYMUJĘ SIĘ". Uprawnionymi do udziału w konsultacjach byli 
pełnoletni stali mieszkańcy Sołectwa Benowo, tj. 276 osób. Podczas zebrania obecnych było 
78 mieszkańców Sołectwa Benowo zgodnie z listą obecności stanowiącą załącznik Nr 1 do 
protokołu. Mieszkańcy w trakcie zebrania wiejskiego odmówili udziału w głosowaniu 
tłumacząc to faktem, iż nie wiedzieli, że będą zobowiązani dziś udzielić odpowiedzi na 
postawione pytanie. Z wypowiedzi mieszkańców udzielanych podczas konsultacji 
jednoznacznie wynika, iż są oni przeciwni przekazaniu budynku Stowarzyszeniu „Eko – 
Inicjatywa” jednocześnie zaznaczając iż chcą by Stowarzyszenie to nadal prowadziło 
działalność w tym miejscu zgodnie z podpisaną umową dzierżawy obowiązującą do dnia 31 
października 2021 r. Na tym protokół zakończono i podpisano. Proszę Państwa wniosek jest 
jednoznaczny i oczywisty, mieszkańcy nie chcą byśmy przekazywali ten budynek 
jednocześnie pragną by stowarzyszeni nadal tam działało dlatego tez uważamy, że skoro taka 
jest wola społeczeństwa to należy ja uszanować. 

Przewodniczący Rady: Myślę, że sprawa nie była do końca zrozumiała. Zamysł nie był taki 
jak głosy niektórych osób, że my to oddamy za przysłowiową złotówkę a Stowarzyszenie 
budynek sprzeda. Plany były takie by w umowie darowizny umieścić zapis dotyczący 
oddarowania czyli zwrotu darowizny gdyby Stowarzyszenie nie wywiązywało się z zapisów 
tej umowy. Wola mieszkańców jest jednak najważniejsza  i zgodnie z tym budynek będzie 
nadal działał na takich samych zasadach jak do tej pory a Stowarzyszenie zostanie 
poinformowane odrębnym pismem by respektował zapisy zawarte w umowie dzierżawy.  

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w treści uchwały Nr I/4/10 Rady 
Gminy Ryjewo z dnia 30 listopada 2010  r. w sprawie ustalenia składów osobowych 
stałych komisji Rady Gminy Ryjewo.  
 
Projekt uchwały odczytał Wójt Gminy. Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do 
radnych o ewentualne uwagi i pytania. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
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W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie  (za – 13 , przeciw – 
0, wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XV/107/12 Rady Gminy 
Ryjewo z dnia 28 marca 2012 r. w sprawie  dokonania zmian w treści uchwały Nr I/4/10 
Rady Gminy Ryjewo z dnia 30 listopada 2010  r. w sprawie ustalenia składów osobowych 
stałych komisji Rady Gminy Ryjewo. Uchwała stanowi załącznik Nr 5 do protokołu. 
 
Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia gminnego programu aktywności lokalnej na 
lata 2012-2013. 
 
Projekt uchwały odczytał Wójt Gminy. Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do 
radnych o ewentualne uwagi i pytania. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie  (za – 13 , przeciw – 
0, wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XV/108/12 Rady Gminy 
Ryjewo z dnia 28 marca 2012 r. w sprawie  przyjęcia gminnego programu aktywności 
lokalnej na lata 2012-2013. Uchwała stanowi załącznik Nr 6 do protokołu. 
 
 Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Ryjewo na 2012 rok”.  
 
Projekt uchwały odczytała Sekretarz Gminy Pani Małgorzata Kubic. 
 
Pani Małgorzata Kubic: Uchwała ta jest wynikiem obowiązku nałożonego na Gminy w 
związku z nowelizacją ustawy o ochronie zwierząt. Z godnie z tą ustawą Gminy musza 
corocznie uchwalać program opieki nad zwierzętami w którym to uściślone będą procedury 
wyłapywania oraz przewożenia do schroniska bezdomnych zwierząt. Ponadto program ten 
obejmuje dożywanie bezdomnych kotów oraz zapewnienie zwierzętom rannym opieki 
weterynaryjnej.   
 
Przewodniczący Rady: Przyjmując swego czasu odpłatność za posiadane psy myśleliśmy, że 
problem bezdomnych zwierząt przestanie nas dotyczy jednak bardzo często zdarza się tak, że 
bezdomne zwierzęta są niestety podrzucane przez osoby niebędące mieszkańcami naszej 
Gminy.  
 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania.  
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie  (za – 13 , przeciw – 
0, wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XV/109/12 Rady Gminy 
Ryjewo z dnia 28 marca 2012 r. w sprawie  „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Ryjewo na 2012 rok”. Uchwała 
stanowi załącznik Nr 7 do protokołu 
 
Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie zamiany przez Gminę Ryjewo nieruchomości 
gruntowych stanowiących działki ewidencyjne oznaczone nr 288/1, 288/2, 288/3 na 
działki o numerze 288/4, 288/5 położonych w Ryjewie.  
 
Projekt uchwały odczytał Pan Sławomir Słupczyński – Zastępca Wójta Gminy Ryjewo. 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 



Strona 6 z 11 

 

W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie  (za – 13 , przeciw – 
0, wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XV/110/12 Rady Gminy 
Ryjewo z dnia 28 marca 2012 r. w sprawie  zamiany przez Gminę Ryjewo nieruchomości 
gruntowych stanowiących działki ewidencyjne oznaczone nr 288/1, 288/2, 288/3 na działki o 
numerze 288/4, 288/5 położonych w Ryjewie. Uchwała stanowi załącznik Nr 8 do protokołu. 
 
Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmiany treści uchwały Nr XI/70/11 Rady 
Gminy Ryjewo z dnia 26 października 2011 r. w sprawie wysokości stawek podatku od 
nieruchomości oraz wprowadzenia zwolnień w tym podatku.  
 
Projekt uchwały odczytał Wójt Gminy - Pan Józef Gutowski.  
 
Radny Jerzy Paradowski: Chciałbym by Wójt przeczytał uzasadnienie do tej uchwały.  
 
Pan Józef Gutowski odczytał uzasadnienie o treści: ”Uchwałą Nr XI/70/11 Rada Gminy 
Ryjewo z dnia 26 października 2011 r. w sprawie wysokości stawek podatku od 
nieruchomości oraz wprowadzenia zwolnień w tym podatku, przyjęto stawki podatku od 
nieruchomości w maksymalnej wysokości a wiec ogłoszone w obwieszczeniu Ministra 
Finansów z dnia 19 października 2011 r. w sprawie górnych granic stawek kwotowych 
podatków i opłat lokalnych w 2012 r. (M.P. Nr 95, poz. 961). Wiadomą jest rzeczą, że 
jednostka samorządu terytorialnego mając przypisaną ustawowo osobowość prawną i 
samodzielność ma prawo w sposób autonomiczny ustalać wysokość podatków i opłat 
lokalnych w zakresie określonym w ustawie (dla por. np. art. 168 Konstytucji RP). Powyższy 
zapis traktuje o tzw. władztwie podatkowym samorządu terytorialnego, ale tylko w 
odniesieniu do podatków i opłat lokalnych. W tym też zakresie może ustalić wysokość tych 
danin (obciążeń o charakterze publiczno-prawnym), przy zachowaniu granic określonych w 
ustawach podatkowych. Niewątpliwym jest fakt, że Rada Gminy Ryjewo w opisanej wyżej 
uchwale wykorzystała owe władztwo podatkowe przyjmując, że art. 5. ust.1 ustawy z dnia 12 
stycznia 1991 r. o podatkach i opłatach lokalnych (Jednolity tekst: Dz. U. z 2010 r. Nr 95, 
poz. 613 ze zm.) daje jej upoważnienie do określania wysokości stawek podatku od 
nieruchomości, w tym do pozostawienia tych stawek w stawkach maksymalnych podanych w 
w/w obwieszczeniu Ministra Finansów. Po podjęciu przedmiotowej uchwały okazało się 
jednak, że jedna ze stawek podatkowych, dotycząca stawki podatku od 1m2 powierzchni 
gruntów pozostałych, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej statutowej działalności 
pożytku publicznego przez organizacje pożytku publicznego, budziła liczne uwagi i ostry 
sprzeciw członków wspólnoty samorządowej, będących podatnikami tego podatku. 
Reprezentanci społeczności lokalnej, w tym niektórzy radni Rady Gminy Ryjewo 
argumentowali - wnosząc postulaty dotyczące obniżenia w/w stawki podatkowej, że 
porównując tę stawkę z rokiem poprzednim następuje wielokrotny, największy wzrost (z 17 
na 43 grosze), który dla zobowiązanych jest niezmiernym obciążeniem finansowym. Ponadto 
należy podkreślić, że w wyniku przeprowadzania przez Wydział Geodezji i Gospodarki 
Nieruchomościami Starostwa Powiatowego w Kwidzynie prac związanych z zakładaniem 
ewidencji budynków na terenie powiatu kwidzyńskiego następuje przeklasyfikowanie 
gruntów rolnych na budowlane. Fakt ten przyczynił sie do automatycznego podwyższenia 
podatków za te same grunty. Uprzednio właściciele gruntów o klasie BR VI byli zwolnieni z 
opłacania podatku rolnego. Przeklasyfikowanie tych gruntów na budowlane spowodowało 
konieczność naliczenia podatku od nieruchomości. Po szczegółowej analizie wnoszonych 
protestów, popieranych przez dominującą grupę członków wspólnoty samorządowej, organ 
wykonawczy przedstawił niniejszą propozycję zmniejszenia omawianej stawki podatkowej z 
górnej stawki 0,43 zł do kwoty 0,34 zł. Przyjęto w tej uchwale konstrukcję zmniejszenia w/w 
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zobowiązania podatkowego, uznając je ze dopuszczalne prawem, gdyż możliwe jest 
podejmowanie w trakcie roku uchwały, która ma na celu obniżenie stawki przyjętej w 
uchwale (a więc maksymalnej). Zasadą bowiem jest, że nie wolno pogarszać sytuacji prawno-
podatkowej podatnika w trakcie roku podatkowego. Z uwagi na wymóg zachowania zasady 
równowagi budżetowej w budżetach samorządowych, zmniejszenie czy też obniżenie 
omawianej stawki podatku od nieruchomości będzie w tym konkretnym przypadku (w celu 
zrównoważenia budżetu) sfinansowane poprzez zmniejszenie wydatków na instytucję kultury 
(GOK w Ryjewie) o kwotę czterdziestu tysięcy złotych, która to suma w budżecie Gminy na 
2012 rok była przeznaczona na zorganizowanie dwóch lokalnych imprez : Dni Ryjewa i 
Dożynek Gminnych. Zmniejszenie powyższych wydatków w całości pokryje koszty 
obniżenia w/w stawki podatkowej, a w konsekwencji zrównoważy budżet Gminy w roku 
budżetowym 2012 za pomocą dostępnych źródeł finansowania”. 
 
Przewodniczący Rady: Chciałbym powiedzieć, że obniżenie tego podatku dotyczyć będzie 
terenu całej Gminy. Nie będzie takiej miejscowości w której podatek ten nie będzie obniżony.  
  
Radny Jerzy Paradowski: Ja wręcz przeciwnie uważam, że jest to niedopuszczalne. 
Podjęliśmy wszyscy decyzję o tym by podjąć taki wyrok, tłumacząc to tym, że jest to 
konieczne. Trzeba pamiętać o tym, że mieszkańcy wiedzieli o prowadzonych przez Starostwo 
pomiarach. Wielu zmniejszyło sobie grunty by nie być właśnie w takiej sytuacji, że będą 
musieli płacić tak duży podatek, ale niestety część z mieszkańców pomyślała, że skoro jest to 
za darmo to grunty te pozostawili. Czemu kosztem rolników, którzy płacą dużo więcej  mamy 
komuś obniżać? Jeśli chcemy brać na swoje barki ciężar zobowiązań to musimy zostawić te 
stawki. Każdy z emerytów bądź rencistów dostał rekompensatę w postaci podwyżki 
emerytury czy renty. 
 
Przewodniczący Rady: Ja się nie dziwię, że są opory ale zgodziliśmy się na 100% podwyżkę 
i nie zwróciliśmy uwagi, że w tej ostatniej pozycji wzrost wyniósł 160%  dlatego też wpłynął 
nasz wniosek o obniżenie ze wskazaniem źródła pokrycia tej różnicy z organizacji Dni 
Ryjewa. Przez najbliższe dwa lata organizowane będą bardzo skromne Dni Ryjewa bo 
wiadomo, że mieszkańcy chcą się bawić ale z uwagi na sytuację będziemy robić te imprezy 
znacznie skromniejsze. 
 
Radny Roman Szaflik: Jest prośba do radnych oto by sobie przypomnieli rozmowy z 
komisji i nasze głosowanie, które nie było jednogłośne. Wszyscy wiemy, czemu w tej pozycji 
jest teraz taki wzrost, bo przez lata nie podnosiliśmy tego podatku tak bardzo. Jeśli mamy 
obniżać to obniżmy wszystkim. Tu jest 160% wzrostu a rolnik miał 110% tylko, że rolników 
podwyżka nie wyniosła 40 tyś. zł tylko 140 tyś. zł.  
 
Radna Barbara Wolak: Ale pamiętajmy, że za 10 arów gruntów pozostałych mieszkańcy 
musza płacić 340 zł i jest to więcej niż za 1 ha dobrej ziemi. To jest duży koszt dla osób 
starszych, emerytów. Wiele osób nie przyjdzie do Wójta o umorzenie i zapłaci ten podatek 
kosztem wykupu swoich leków czy też kosztem artykułów spożywczych. Solidaryzuje się z 
rolnikami ale tu chodzi jednak o bardzo dużą grupę ludzi. 
 
Przewodniczący Rady: Możemy przecież rozmawiać o podatku rolnym. Nie wykluczamy 
umarzania rolnikom, którym zima wyrządziła szkody. Są to sprawy indywidualne i Wójt 
będzie miał trudną decyzję do podjęcia a rolą Rady będzie znalezienie środków na ten cel.  
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Radny Roman Szaflik: Zapewne większość z tych osób które muszą zapłacić ten podatek 
jest tak naprawdę na to stać. 
 
Radny Jerzy Paradowski: Stawkę podatku rolnego nie my ustalaliśmy, ktoś to zrobił za nas, 
dlatego jest ona taka a nie inna. Za jakiś czas w ogóle nie będzie podatku rolnego a podatek 
od nieruchomości zostanie. To jest wola mieszkańców, że chcą mieć przy domach działeczki 
z posiana trawą, żeby nie trzeba było przy nich nic robić. 
 
Radna Barbara Wolak: Tych małych działek tak naprawdę nie opłaca się tym ludziom 
uprawiać dlatego obsiewają te działki trawą. W wielu przypadkach są to pewnie działki 
zachwaszczone ale są to osoby starsze , które nie są w stanie tego uprawiać.   
 
Radny Andrzej Barcik:  Szanuje rolników ale mówienie, że obniżka dotyczy tylko pewnej 
grupy jest niewłaściwe, bo  trzeba pamiętać że ta grupa to jest większość społeczeństwa. A 
tłumaczenie że wzrosły emerytury i jest z czego zapłacić jest poniżej godności bo te 
emerytury wzrosty o 40 zł.  
 
Radny Roman Szaflik: Ciekawe co będzie jeśli mieszkańcy będą uważać że ta obniżka jest 
zbyt mała i przyjdą pod koniec roku żeby im obniżyć do 0,17 zł? 
 
Przewodniczący Rady: Nie wiedzieliśmy co mieszkańcy powiedzą przy uchwalaniu 
podatków i teraz też nie wiemy co powiedzą ale wiem, że są świadomi możliwości. Każdy 
chce żeby wokół niego było coś zrobione i na to też muszą być środki. Jeśli mają być tylko 
podnoszone podatki i pensje to my się na to nie zgadzamy żeby była jasność. Jest to trudny 
temat ale należy podjąć jakąś decyzję.  
 
Wobec braku dodatkowych głosów w dyskusji przystąpiono do głosowania.  
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu większością głosów  (za – 8 , 
przeciw – 5 wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XV/111/12 Rady 
Gminy Ryjewo z dnia 28 marca 2012 r. w sprawie  dokonania zmiany treści uchwały Nr 
XI/70/11 Rady Gminy Ryjewo z dnia 26 października 2011 r. w sprawie wysokości stawek 
podatku od nieruchomości oraz wprowadzenia zwolnień w tym podatku. Uchwała stanowi 
załącznik Nr 9 do protokołu. 
 
Ad.11.Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XIII/84/11 Rady Gminy Ryjewo 
z dnia 27 grudnia 2011 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2012. 
 
Projekt uchwały odczytała Pani Małgorzata Zdunek - Skarbnik Gminy. 
 
Pani Małgorzata Zdunek: Uchwała ta jest konsekwencją obniżenia stawki podatku. W 
załączniku Nr 1 zmniejszono dochody z wpływów podatku od osób prawnych o 16.00,00 zł 
oraz od osób fizycznych o 24.000,00 zł. W załączniku Nr 2 zmniejszono wydatki w dziale 
kultura i ochrona dziedzictwa o 40.00,00 zł. W załączniku nr 3 zmniejszono dotacje dla 
instytucji kultury – Gminnego Ośrodka Kultury o 40.00,00 zł dotyczy to organizacji Dni 
Ryjewa.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
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W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu większością głosów  (za – 9 , 
przeciw – 4, wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XV/112/12 Rady 
Gminy Ryjewo z dnia 28 marca 2012 r. w sprawie  zmiany Uchwały Nr XIII/84/11 Rady 
Gminy Ryjewo z dnia 27 grudnia 2011 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 
2012. Uchwała stanowi załącznik Nr 10 do protokołu. 
 
Ad.12. Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami.  
- W miesiącu marcu odbyły się spotkania z mieszkańcami sołectw: Straszewo, Barcice, 
Jarzębina, Mątowskie Pastwiska.  
- W sołectwie Benowo odbyło się spotkanie z mieszkańcami dotyczące dalszej działalności 
Eko-Inicjatywa w „Zaułku Benowo”.  Mieszkańcy nie wyrażają zgody na przekazanie buynku 
w drodze darowizny, a Eko-Inicjatywa ma działać zgodnie z zawartą umową. 
- Dnia 6.03 br. w  OSP Trzciano dokonano włamania. Zostały zniszczone drzwi wejściowe, 
zginęło dziesięć węży, gumofilce, paliwo, prostownik. 
- 7.03 odbyło się spotkanie w Zarządzie Dróg Wojewódzkich w sprawie naprawy dróg na 
naszym terenie. W ślad po rozmowie zostało wysłane pismo do Urzędu Marszałkowskiego i 
Zarządu Dróg. 
- W dniach 15 i 16.03 uczestniczyliśmy  na Walnym zebraniu Pomorskiego Stowarzyszenia 
Gmin Wiejskich. Na tym spotkaniu została ustalona stawka od jednego mieszkańca na 0,35 zł. 
W tej chwili do stowarzyszenia należą 63 samorządy. 
- W dniach 21 i 22.03 odbyły się posiedzenia komisji stałych Rady Gminy, które zostały 
zapoznane z materiałami przedstawionymi na dzisiejszej Sesji. 
- W miesiącu marcu zostało wysłane pismo do Pana Wojewody o zatwierdzenie komisji do 
szacowania strat w zasiewach zimowych po zimie. W chwili obecnej są przyjmowane wnioski 
rolników o powstałych stratach. Kryteria w przypadku wymarznięcia: poziom strat ustala się 
na poziomie 40% (druga uprawa). 
- Dnia 22 i 23.03 uczestniczyłem w szkoleniu zorganizowanym przez Regionalną Izbę 
Obrachunkową w Gdańsku a dotyczyło dyscypliny finansów publicznych i system kontroli 
zarządczej 
- Dnia 27.03 w Urzędzie Gminy Sadlinki odbyło się szkolenie dla Wójtów i Burmistrzów oraz 
pracowników zajmujących się gospodarką odpadami. W chwili obecnej jest brak przepisów 
wykonawczych, ale gminy muszą się przygotować do wprowadzenia tej ustawy. 
- Dnia 28.03 został podpisany Akt Notarialny dotyczący korzystania i własności terenu w 
Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym w Barcicach. Po 11-tu latach Starostwo 
uregulowało sprawy własności. 
 
Przewodniczący Rady: Bardzo cieszy zakończenie sprawy dotyczącej Ośrodka Szkolno-
Wychowawczego w Barcicach i mieszkańców sąsiadującego z ośrodkiem budynku.  
 
Pan Sławomir Słupczyński Z-ca Wójta odczytał odpowiedzi na interpelacje radnych 
złożone podczas ostatniej sesji, przesłane do Zarządu Dróg Wojewódzkich oraz do Starostwa 
Powiatowego w Kwidzynie, dotyczące stanu dróg na terenie Gminy Ryjewo. 
Informacja stanowi załącznik Nr 11 do protokołu.  
  
Ad.13. Interpelacje i zapytania radnych / Ad.14. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania 
radnych.  
 
- Nie zgłoszono – 
 
Ad.15. Wolne wnioski i informacje.  
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Mieszkanka Ryjewa: Odnosząc się do pisma dotyczącego stanu dróg, to pytam, po co nam 
drogi skoro nie jest zrobiona burzówka i te drogi nam zalewa. Byliśmy na spotkaniu w 
zeszłym roku na którym Pan Przewodniczący Rady obiecał, że sprawa ta zostanie w 2012 
roku zrobiona? 
 
Przewodniczący Rady: Nie mówiliśmy, że zostanie zrobiona tylko, że stawiamy to sobie za 
punkt honoru. Wtedy nie wiedzieliśmy do końca co powoduje zalewanie tych ulic. W tym 
momencie jesteśmy już po przeglądzie całej kanalizacji burzowej i wiemy, że problemem jest 
niedrożny przepust pod torami kolejowymi. Podczas przeglądu wykonane zostały nagrania 
przebiegu kanalizacji i widać jak bardzo zaniedbana przez nas wszystkich jest kanalizacja 
burzowa. Są miejsca w których widać, że ktoś studzienki pozalewał betonem.  Uzgodnliśmy 
by Zakład Budżetowy „Pomezania” czyścił studzienki co dwa tygodnie, ale niestety problemu 
z przepustem kolejowym nie rozwiążemy, gdyż jest to teren należący do PKP i to kolej musi 
zrobić ten przepust. Gmina mogłaby wykonać prace ale z uwagi na kwestie formalne nie 
może tego zrobić. PKP ogłosiło przetarg na te prace już w zeszłym roku ale niestety żadna 
firma się nie zgłosiła. Ogłoszono już kolejny i mamy nadzieję, że tym razem uda się wyłonić 
firmę, która przepust ten naprawi. 
 
Mieszkanka Ryjewa: Co z rozlewiskiem na ul. Kopernika? Mieszkańcy boją się że przy 
ulewnych deszczach będą mieli zalane mieszkania? 
 
Pan Sławomir Słupczyński: Sprawdzany był również ten odcinek kanalizacji burzowej. 
Niestety przepust jest w 2/3 zasypany piachem.  Od strony ul. Kopernika są  rury ułożone 
nisko a wlot studzienki jest zasypany dlatego woda nie odpływa.  
 
Przewodniczący Rady: Będziemy robić wszystko by zalewiska te zlikwidować ale póki PKP 
nie udrożni tego przepustu my sami nic nie zrobimy. Zakład Budżetowy „Pomezania” będzie 
czyścic studzienki. Również możemy liczyć na pomoc OSP. Gdyby nie to że przy przepuście 
tym pęknięte są płyty to sami byśmy się odważyli go wyczyścić ale w sytuacji gdy płyty te się 
zapadną to Gmina miałaby ogromne problemy.  
 
Mieszkanka Ryjewa: Na ul. Kopernika zapadnięty jest chodnik, naprawy wymaga również 
chodnik przy ul. Grunwaldzkiej przy sklepie Groszek? 
 
Pan Józef Gutowski: W ostatnim czasie miejsce miały cztery awarie wodociągu co 
spowodowało podmywanie terenu i uszkodzenie chodnika na ul. Kopernika. Sprawa ta jest 
już zgłoszona i Zakład Budżetowy „Pomezania” w najbliższym czasie zajmie się naprawą 
tego chodnika. 
 
Przewodniczący Rady: Po sesji jeśli Pani pozwoli to wspólnie sprawdzimy chodnik przy ul. 
Grunwaldzkiej i jeśli będzie taka potrzeba to oczywiście zostanie on naprawiony ale zdawać 
sobie musimy wszyscy sprawę z tego, że jest wiele takich miejsc gdzie jeszcze w ogóle nie 
ma chodników a być powinny.  
 
Pan Paweł Furman Sołtys Sołectwa Trzciano:  Chciałbym wiedzieć pod kogo podlega 
pracownik wykonujący prace społecznie użyteczne bo w Trzcianie pracownik ten wykonuje 
prace przy świetlicy, w której są osoby zatrudnione na umowę a chyba taka osoba powinna 
być przydzielona do wsi żeby sprzątać wieś a nie wykonywać za kogoś prace. Ponadto 
chciałbym poinformować iż Prezes OSP złożył skargę na pracownika świetlicy, który nie 
szanuje sztandaru wiszącego w świetlicy w Trzcianie. Ustalono miejsce w którym ma wisieć 
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sztandar niestety  świetlicowy po raz kolejny nie trzyma  się wcześniejszych ustaleń. W tym 
momencie sztandar leży na podłodze. Proszę radnych by pomogli nam w tej sprawie bo 
sztandar ten powinien znajdować się w godnym miejscu. 
 
Przewodniczący Rady Gminy: Chciałbym zwrócić się do Dyrektora Gminnego Ośrodka 
Kultury i zobowiązać go do wyznaczenia godnego miejsca w świetlicy dla sztandaru OSP  tak 
by nie przeszkadzał on równocześnie działalności GOK.     
 
Pan Roman Zbróg: Dziś po sesji pojadę razem z Panem Sołtysem i sprawdzimy jak 
faktycznie jest, bo już kilkakrotnie robiliśmy spotkania dotyczące miejsca tego sztandaru i 
zawsze komuś nie pasowało. 
 
Pan Józef Gutowski: Co do pracownika wykonującego prace społecznie użyteczne to 
podlega on pod Sołtysa  a nie pod świetlice GOK. Pracownik ten przez kilka dni, owszem,  
pomagał przy świetlicy w Trzcianie ale tylko z uwagi na fakt, iż była tam awaria kanalizacji.  
 
Ad.16. Zakończenie obrad. 
 
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady zamknął obrady  XV sesji Rady 
Gminy Ryjewo. 

Na tym protokół zakończono. 
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